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		Abstract

		Legal biligualism highlights the meta-linguistic nature of law: norms exist in the world of ideas, and not only in their textual representation, and are only partially rendered by different linguistic efforts to express them. If law lies between different linguistic versions, does it also reside in the space between legal traditions? Bijuralism (that is, the simultaneous expression of a norm in two legal traditions) can lead to a form of dialog between traditions, beyond the juxtaposition of loosely equivalent versions of the same norm. This dialogical bijuralism rests on the possibility of a plural legal identity and culture for a single person. It also leads to a more radical hypothesis: that of a meta-traditional normativity, that is, of a set of legal ideas which exist outside of their particular manifestations in a given legal tradition.  

Le bilinguisme juridique révèle le caractère méta-linguistique du droit : les normes existent dans le monde des idées, hors de leur représentation dans une langue donnée, et ne sont rendues que partiellement et imparfaitement par les différentes tentatives de les exprimer. Si le droit existe entre les textes, peut-il aussi exister entre les traditions ? Le bijuridisme (c'est-à-dire l'expression simultanée d'une norme dans deux traditions juridiques) peut conduire au dialogue entre les traditions, au-delà de la mise en parallèle de versions à peu près équivalentes de la norme. Un tel bijuridisme dialogi-que s'appuie sur la possibilité d'identités juridiques plurielles pour une seule personne. Il mène aussi à l'hypothèse d'une normativité méta-traditionnelle, c'est-à-dire un répertoire d'idées juridiques qui existent en dehors de leur manifestation particulière dans une tradition donnée. 
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